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Abstract

The aim of this work is the determination of spectroscopic parameters of a fluorophosphate
glass co-doped holmium/ytterbium. The composition, im mol%, of this glass is

78.5NaPO3 -10& F2 —1OZnF2 -1H 0F3—0.5YbF3

For this subject, a spectroscopic study based on the theory of Judd-Ofelt was realized in order
to determine these parameters. The results show that this glass a spectroscopic properties
comparable to those of the other glass systems studied previously. On the base of these
results, this glass can used in the optical active applications such as lasers and optical
amplifier.

Key words. Codoped glass, Rare earth, Fluorophosphate, Holmium, Ytterbium, Theory of
Judd-Ofelt, Cross section, The Judd-Ofelt parameters

Résumé:

Le but de ce travaill est la détermination des paramétres spectroscopiques dun verre
fluorophosphate co-dopé Holmium/Y tterbium. La composition, en mole%, de ce verre est :

78.5NaP03 -10& F2 —1OZnF2 -1H OF3—O.5YbF3 :

Pour cela, une étude spectroscopique basée sur la théorie de Judd-Ofelt a été réalisee afin de
déterminer ces parametres. Les résultats de cette étude montrent que ce verre possede des
propriétés spectroscopiques comparables avec celles autres verres. A |la base de ces résultats,
ce verre peut étre utilisé dans les applications optiques actives telles que les lasers et les
amplificateurs optiques.

Mots clés: Verre co-dopé, Terre rare, Fluorophosphate, Holmium,Ytterbium, Théorie de
Judd-Ofelt, Section efficace, Parametres de Judd-Ofelt



